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29دی ماه بود که از سند 

سعيد احمديان 
     گفت وگو

راهب�ردی فدراس�یون 
کش�تی تا س�ال 2028 
رونمایی ش�د؛ س�ندی که هدف نهایی آن قهرمانی 
کشتی در المپیک 2028 لس آنجلس است. یک برنامه 
بلندمدت که در ورزش کش�ورمان کمتر به آن توجه 
شده؛ برنامه ای که از سوی کارشناسان برنامه و بودجه 
و دانشگاه شریف تدوین شده اس�ت. در گفت وگو با 
امیر ثامنی از فارغ التحصیلان دانش�گاه ش�ریف که 
مسئولیت تدوین س�ند راهبردی کشتی را بر عهده 
داش�ته اس�ت، در ای�ن ب�اره صحب�ت کرده ای�م.

برنام�ه 8 س�اله فدراس�یون کش�تی برای 
قهرمان�ی در المپی�ک 2028 م�اه گذش�ته 
رونمایی شد، در ابتدا چه شد که فدراسیون 
کشتی به سمت تدوین چنین برنامه ای رفت، 
به خصوص که سال هاست یکی از ضعف های 
ورزش نداشتن برنامه ای با افق کوتاه مدت یا 

بلندمدت است.
از يک سال و  هفت ماه پيش که آقاي عليرضا دبير به عنوان 
رئيس فدراسيون کشتي انتخاب شدند، براي تدوين يک 
برنامه عزم داشتند تا فرايندهاي مربوط به فدراسيون را 
بر ريل برنامه ريزي اس��توار کنند. با توجه به اين تصميم 
از دانشگاه شريف که پيش از اين س��ابقه نگارش برنامه 
توسعه در شهرداري را داشتند، دعوت کردند که در حوزه 
کش��تي هم کمک کنند و از دانش برنامه ري��زي در اين 
زمينه استفاده شود. از آن روز اين فرايند آغاز شد. وقتي به 
فدراسيون مراجعه کرديم که برنامه هايشان را در اختيار ما 
قرار بدهند، هيچ چيزي نبود و همانطور که آقاي دبير اشاره 
کرده اند، کشتي حتي يک برگ هم برنامه نداشت. حتي 
از هيئت هاي استاني کشتي خواستيم آمار کشتي گيران، 
مربيان و تش��ک ها را به ما بدهند اما آماري نداشتند که 
براي ما ارس��ال کنند. از 31 هيئت اس��تاني سه يا چهار 
استان بودند که به صورت ناقص به ما اطلاعات دادند. واقعاً 
با فقر ش��ديد آمار و اطلاعات روبه رو بوديم. چه در داخل 
فدراس��يون و چه در حوزه پژوهشي با توجه به فقر آمار و 
اطلاعات و ديتا در حوزه کش��تي مواجه بوديم و پژوهش 
خاصي چه عددي و کيفي درباره کشتي موجود نبود. به 
همين خاطر مجبور شديم به مصاحبه با پيشکسوتان و 
صاحب نظران حوزه کشتي اتکا کنيم تا نظراتشان را جويا 
شويم و با تحليل محتوايي که از دل اين مصاحبه ها درباره 
ضعف و قوت ها و نيازهاي کش��تي صورت مي گرفت، به 
نتايجي برسيم. شيوع کرونا اما کارمان را تحت تأثير قرار 
داد. قرار بود شش ماه پيش از سند راهبردي فدراسيون 

رونمايي شود اما به دليل اين بيماري عقب افتاد.
در مصاحبه هایی که با صاحب نظران کشتی 
داش�تید، روی چه محورهای�ی این مباحثه 
برای رس�یدن به یک تصویر کلی از وضعیت 
کشتی و آینده ای که می خواهید تدوین کنید، 

شکل گرفت؟
با حدود 35 نفر از پيشکسوتان، قهرمانان، صاحب نظرها 
و ... مصاحب��ه صورت گرف��ت و چند س��ؤال به صورت 
مش��ترک از همه اين افراد پرس��يده شد.کش��تي با چه 
چالش هايي روبه روست؟ شما با توجه به پتانسيل کشتي 
چه چش��م اندازي براي اين ورزش قائل هس��تيد و چه 
راهکارهايي را براي تحول در کشتي پيشنهاد مي دهيد؟ بر 
اساس اين سه محور سؤالاتمان را مطرح کرديم و نظرات 
را جويا شديم و در نهايت پس از پالايش اين مصاحبه ها 
به 40 مسئله اصلي که کشتي با آن درگير است، رسيديم. 
مسائلي که کشتي در حوزه هاي مختلف مانند زيرساختي، 
مشکلاتي در خود فدراسيون و هيئت ها وجود داشت از 
جمله اين موارد بود. در نهايت به ش��ش مسئله بنيادي 

کشتي رسيديم که ام المسائل اين ورزش هستند.
ام المس�ائل کش�تی چه بود؟ درباره این6 

مسئله می خواهیم توضیحات بیشتری 
برایمان بدهید.

اولين مسئله جمعيت پايين کشتي گيرهاست. 
ورود کش��تي گير به رده هاي نونهال و نوجوان 
کمتر شده است اما ميزبان خروجي زياد شده 
و خيلي ها از کشتي خارج مي شوند. دومين 
مسئله بي برنامگي و قانون گريزي نهادينه 
ش��ده در درون فدراسيون کشتي است که 
بخش هايي مانند چرخه انتخابي ملي پوشان 
و حتي کادر فني را در بر مي گيرد و طبق اين 

سند پيش بيني شده که بر اساس مؤلفه هاي 
مش��خص و معيني و چارچوب ه��اي خاصي 

مربيان تيم ملي مشخص شوند. سومين مسئله کمبود 
مالي مورد نياز براي توسعه کشتي است، همانطور که آقاي 
دبير هم در مصاحبه شان اشاره کرده اند از 125 ميلياردي 
که کميته ملي المپيک  دريافت کرده است، تنها 3 ميليارد 
آن به کشتي رس��يده اس��ت. اين در حالي است که در 
المپيک همه انتظارات براي کسب مدال بر دوش کشتي 
است و نيازمند اين است که کشتي علاوه بر منابع دولتي، 
از منابع ديگري مانند اپ کشتي، اسپانسرهاي مختلف، 
تبليغات محيطي و ... استفاده کند. مسئله چهارم تضعيف 
برند کشتي است و الان کشتي گيران را در سطح جامعه 
نمي شناسند، اين به خاطر شخصيت خود کشتي گيران 
و هم به دليل کم توجهي رسانه هاست. راه اندازي برنامه 
طلايي در ش��بکه س��وم تلويزيون، توجه ويژه رسانه ها 
به خبرهاي کشتي، ساختن انيميش��ن، ساخت برنامه 
تلويزيوني استعداديابي کشتي از جمله برنامه هايي است 
که براي حل اين مسئله مورد توجه فدراسيون است که 
با حضور اسپانسرها کليد مي خورد.مسئله بعدي ضعف 
اساسي در حوزه آموزشي کشتي چه براي کشتي گيران و 
چه براي مربيان است. مورد آخر هم بحث افت تکنيکي و 
تاکتيکي کشتي در کشورمان است. در حال حاضر واقعاً 
کشتي گير تکنيکي در ايران کم داريم، يک زمان رسول 
خادم فن مخصوص خودش را که به آن بزکش مي گفتند، 
داشت اما الان کش��تي گيران ما در اين زمينه با مشکل 
روبه رو هس��تند. اين در حالي است که برخلاف ايران در 
ساير کشورها، کشتي گير بر اس��اس آناليزي که صورت 
مي گيرد با يک تاکتيک مشخص وارد تشک مي شود. يکي 
از برنامه هايي که پيش بيني ش��ده است حضور تيم هاي 
آناليز در تمرينات است که با آناليز رقبا، ملي پوشان کشتي 
با توجه به ضعف هايي که از رقبايشان شناسايي مي شود، 
با تاکتيک هايي  براي حضور در مس��ابقه آماده شوند که 

شانس پيروزي شان را بالا ببرد.
 و با توجه به این مشکلات، چشم انداز کشتی 
تدوین شد که در یک پروسه 8 ساله قهرمان 
المپیک شویم، چطور به این هدف رسیدید؟ 

هدف بزرگی است و البته بلندپروازانه.
به شش مسئله اصلي کشتی که رسيديم بايد يک پاسخ 
براي آن پيدا مي کرديم و از دل اي��ن مصاحبه ها به يک 
چشم انداز اوليه رس��يديم که اهالي کشتي متفق القول 

بودند که مي شود با يک برنامه ريزي بلندمدت و کوتاه مدت 
در کشتي به جاهايي برسيم تا از اين حالت سينوسي که 
در يک المپيک م��دال بگيريم و در ي��ک المپيک مدال 
نگيريم خارج ش��ويم و به يک ثبات برس��يم. با توجه به 
مصاحبه ها يک چشم انداز جسورانه که قرار گرفتن کشتي 
در رده اول المپيک در سال 2028 بود، ترسيم شد و همه 
اتفاقاتي که بايد براي رسيدن به اين هدف در حوزه هاي 
مختلف مديريتي، پشتيباني، هيئت هاي کشتي، آموزش 
مربيان، مدرسان و داوران و ... بيفتد و چه تحولاتي صورت 
بگيرد را از دل مصاحبه ها بيرون آورديم و به اطلاع اهالي 
کشتي رسانديم.حدود 100 اقدام در اين سند راهبردي 
آمده اس��ت که بايد انجام شود. يکس��ري اهداف کمي 
هم مشخص شده اس��ت که س��نگ عيار فدراسيون در 
دوره هاي زماني مختلف است، به عنوان مثال مشخص 
کرديم که در مسابقات جهاني سال 2027 بايد قهرمان 
جهان ش��ويم، به خصوص که تجربه نش��ان داده است 
کشوري که در سال قبل از المپيک قهرمان مي شود، در 
المپيک هم مي تواند در رده اول قرار بگيرد. همچنين در 
سند راهبردي پيش بيني شده که در سال 2023 و قبل 
از المپيک 2024 پاريس يکي از رتبه هاي اول و دوم را در 
اختيار داشته باشيم و در جهاني 2022 پيش بيني شده 

که تيم سوم جهان باشيم. 
براي تنظیم این برنامه علاوه بر مصاحبه هایي 
که ب�ا اهال�ي کش�تي داش�تید، برنامه هاي 
کش�ورهاي صاحب س�بک و موفق دنیا در 
کشتي هم بررسي شده اس�ت تا از آنها الگو 
گرفته شود؟ تیمی که این سند را تدوین کرد، 

چه کسانی تشکیل می دادند؟
اين کار صورت گرفت و برنامه اتحاديه جهاني کش��تي 
براي 2024 که خيلي مجمل اس��ت ترجمه شد. برنامه 
کش��تي امريکا را مرور کرديم. با اينکه کش��ورهاي دنيا 
برنامه اصلي شان را در سايت نمي گذارند اما تا جايي که 
ممکن بود درباره برنامه هاي راهبردي که در کشورهاي 
مختلف اجرا مي شود، از طريق اطلاعاتي که در اينترنت 
بود، مواردي را اس��تخراج کرديم تا از آن در تنظيم سند 
راهبردي استفاده کنيم. اين برنامه يکي از ويژگي هايي 
که دارد، پژوهش محور بودن آن است که خيلي ها درگير 
تنظيم آن بودند. حدود 10 نفر از بچه هاي دانشگاه شريف 
و کارشناسان سازمان برنامه و بودجه و حوزه هاي مختلف 
مانند برنامه ريزي راهبردي ، اقتصاد و ... در تدوين اين سند 
همکاري کردند که با اجماع نظراتشان و پژوهش هايي که 

صورت گرفت، سند راهبردي تنظيم شد.
اشاره کردید که براي تهیه این برنامه سراغ 
س�ایر فدراس�یون ها رفتید اما هی�چ کدام 
از فدراس�یون ها برنامه ه�اي بلندم�دت یا 
کوتاه م�دت نداش�تند و 2 فدراس�یون تنها 

برنامه اعزام هایشان را داشتند!
بله، در جلسه اي که با مسئولان وزارت ورزش به عنوان 
متولي اصلي ورزش کشور داش��تيم، اعلام کردند وقتي 
از فدراس��يون هاي مختل��ف برنامه خواس��ته اند، هيچ 
فدراسيوني برنامه مدون بلندمدت يا کوتاه مدتي نداشته 
و تنها چند فدراس��يون چند برگه برنامه اعزامي را ارائه 
کرده اند. اين در حاليس��ت که صد سال اس��ت در ايران 
نظام برنامه ريزي توسعه اي داريم و اولين برنامه توسعه در 
سال1327 تنظيم شده اما تا به الان که در سال 1399 
هستيم در حوزه ورزش هيچ کاري در بخش برنامه ريزي 
نکرده ايم و ورزش کاملًا مبتني بر ش��خص پيش رفته و 
شخص محور بوده است. کش��تي به عنوان ورزش اول، 
اولين رش��ته اي اس��ت که برنامه محور مي شود و پس از 
تدوين سند راهبردي هشت ساله به دنبال نوشتن برنامه 

20 ساله ورزش کشتي هستيم.
و س�ؤال پایانی، ضمانت اجرای�ي این برنامه 
چیس�ت و چه تدبیري اندیش�یده شده که 
رئیس بعدي ه�م که آمد آن را اج�را کند، به 
خصوص با تغییراتي که در س�طح مدیریت 
فدراس�یون ها ص�ورت مي گیرد. ه�ر مدیر 
چارچوب و س�بک خاص خ�ودش را دارد 
و ممکن اس�ت برنامه هاي رئیس قبلي با 
وجود تلاش ه�ا و پژوهش هایي که براي 
نوشتن آن صورت گرفته، کنار گذاشته 

شود و اجرایي نشود.
ضمان��ت اجرايي س��ند کش��تی  ب��ه اين 
برمي گردد ک��ه رئيس بعدي ک��ه به جاي 
آقاي دبير مي آيد آيا قائل به برنامه است يا نه؟ 
واقعيت اين است که همه چيز به سبک و روش 

رئيس بعدي بستگي دارد.

برنامه ری�زی مهم تری�ن 

دنيا حيدري 
     گفت وگو

فاکت�ور ب�رای نی�ل ب�ه 
موفقی�ت اس�ت ک�ه راه 
رس�یدن به اهداف را هموارتر می کند.  البته به شرط 
آنکه به طور صحیح انجام شود. در واقع برای موفقیت 
باید همه کارهایی که کمکی اس�ت برای رس�یدن به 
هدف لیست شود و  بر اساس اولویت بندی یک به یک 
و بی کم  وکاس�ت انجام ش�ود. در این بین اما یکی از 
بهترین برنامه ریزی ها، برنامه ریزی بلندمدت است که 
اصولی ترین راه برای نیل به هدف و موفقیت اس�ت؛ 
مهم ترین مس�ئله ای ک�ه در ورزش ای�ران کمترین 
توجهی به آن نمی ش�ود و ب�ه همین دلیل اس�ت که 
موفقیت ها همواره با فرازونشیب بسیار همراه است یا 
به صورت گلخانه ای و اتفاقی بروز می کند و بر اساس 
توانمندی های فردی گاهی شکوفا می شود؛ چراکه به 
گفته هاشمی طبا، رئیس اسبق تربیت بدنی و کمیته 
ملی المپیک، در ورزش ای�ران نمی توان برنامه ریزی 
بلندمدت کرد تا زمان�ی ک�ه ورزش و تربیت بدنی از 
م�دارس و به ش�کل کاملًا اصول�ی پیگیری نش�ود.

 برنامه ری�زی بلندم�دت بدون ش�ک لازم�ه 
موفقیت اس�ت اما چ�را در ورزش ایران هرگز 

شاهد آن نبوده ایم؟
برنامه ريزی بلندم��دت تعريف خاص��ی دارد و به دليل 
همين تعريف خاص نمی توان در ورزش ايران برنامه ريزی 
بلندمدت انجام داد. برنامه ري��زی بلندمدت در ورزش از 
مدارس شروع می ش��ود؛ چراکه زمينه ورزش قهرمانی 
بايد از کودکی مهيا ش��ود. به همين دليل هم اس��ت که 
در مدارس اروپاي��ی کلًا ورزش ج��زو درس های اصلی 
محسوب می شود و حتی در فرانسه يک سوم ساعت های 
درس��ی ورزش و تربيت بدنی اس��ت. معنی تربيت بدنی 
تنها تربيت بدن نيس��ت، بلکه تربيت انسان ها از طريق 
اعمال فيزيکی و ورزشی است و طبيعتاً دانش آموزی که 
شش س��ال به طور مرتب تمرين و ورزش کرده نه فقط 
انسان برجسته ای می ش��ود و از لحاظ بدنی هم در سن 
11،12 سالگی آماده است که حداقل يکی از ورزش های 
ش��نا، ژيمناس��تيک يا دووميدانی را آموخته و اين پايه 

برنامه ريزی درازمدت است.
یعنی بدون آموزش اصولی از سن 6 تا 12 سالگی 

نمی توان برنامه ریزی بلندمدت انجام داد؟
بله، وقت��ی در اين راس��تا نتوانيم درس��ت و اصولی قدم 
برداريم و عمل کنيم، بقيه حرف هايی که در اين رابطه زده 
می شود که چه کنيم، چه نکنيم بعد از اين مرحله است. 
يعنی اگر اين مرحله اتف��اق بيفتد برنامه ريزی درازمدت 
معن��ی دارد و اگر اين اتف��اق رخ ندهد، هي��چ برنامه ای 
نمی توان��د جايگزين ش��ود. يعنی حتی اگر تش��کيلات 
مختلفی را هم رديف و هزينه کنند اما چون کل بچه های 
مملکت تا 12 س��الگی به آن آمادگی که بايد نرسيده و 
روابط تربيت بدنی ملکه وجودی آنها نشده، بقيه برنامه ها 

خاصيتی را که بايد، ندارند.
ژاپنی ه�ا برنامه ری�زی کردند که  س�ال 2050 
قهرم�ان جهان ش�وند. فکر می کنی�د ورزش 
ایران ه�م بتواند روزی چنی�ن برنامه ریزی ای 

را انجام دهد؟
ژاپن اصلاً وزارت ورزش ندارد و همه آن در آموزش و پرورش 
متمرکز اس��ت. وقتی آنها به پايه های خود توجه می کنند 
يعنی ب��رای برنامه ريزی های خود پايه ري��زی می کنند و 
وقتی بچه هايشان را از سن شش تا 12 سالگی با برنامه ای 
جامع تربيت می کنن��د يعنی پراکنده گ��ری نمی کنند و 
می توانند روی آنها برای به نتيجه رسيدن برنامه ريزی های 
خود حس��اب کنند و اهدافش��ان را پيش ببرند. اما آيا ما 
شرايط مش��ابهی را دنبال می کنيم که انتظارات مشابهی 

داشته باشيم؟
اما زمان�ی که رئیس تربی�ت بدنی بودید 

برنامه ریزی هایی شد.
بله، زمانی که مسئوليت داش��تم اقداماتی نظير 
شناسايی و پرورش استعدادها، ايجاد پايگاه های 
قهرمانی و امکانات ورزش��ی در سراسر کشور 
و تمام ش��هرهای بالای 10ه��زار نفر، آموزش 
سراسری برای همه مربيان در سراسر کشور 
که )ي��ک روز در م��اه ( و تدوين ش��يوه های 
سنجش آمادگی جسمانی در سراسر کشور 
را انجام داديم. البته اين تنها کار شخص من 
نبود و طی جلسات متعدد با رؤسای هيئت ها، 

فدراس��يون ها و همکارانمان در تربيت بدنی و 
بررسی های بسيار انجام شده بود ولی باز هم آنطور 

که بايد به نتيجه نرسيد. چون ما هم به آموزش و پرورش 
دسترسی نداش��تيم و وقتی آمادگی بچه ها را از مدارس 
نمی توانيم به ط��ور کامل اجرا کنيم، بقي��ه کارهايی که 
به اس��م برنامه ريزی بلندمدت انج��ام می دهيم جواب 
نمی دهد و بيشتر کاغذ س��ياه کردن است که خيلی هم 
مد شده است. همانطور که برنامه پنج ساله ای برای کل 
کشور نوشته شده و مجلس هم تأييد کرده است اما بيش 
از 10، 15 درصد آن اجرا نشد که بدون برنامه ريزی پنج 
س��اله هم به طور طبيعی و با کار اجراي��ی که بقيه انجام 
می دادند همين 10،15درصد  انجام می شد و به همين 

دليل تلاش های ما هم می گويم که برنامه نداريم.
یعنی بر این باور هس�تید که برنامه ریزی های 
انجام ش�ده ای که به گفته خودتان با ساعت ها 
کار و بررس�ی و جلس�ات متعدد با مسئولان 
مختلف انجام ش�ده بود ه�م آن نتیجه ای که 

باید را نداد؟
هر چند که بعد از پايان کار ما آن داستان که می توانست 
ادامه پيدا کند نابس��امان ش��د اما واقعيت اين است که 
هيچ برنامه ای بدون برنامه جامع تربيت بدنی در مدارس 
قابليت اجراي��ی و انجام ندارد. يعنی م��ا اول بايد به فکر 
آموزش عمومی ورزش و تربيت بدنی برای پايه ها و بچه ها 
در مدارس باش��يم تا آنها به صورت آماده وارد س��ن 12 
سالگی بشوند و بعد به رش��ته های مختلف روی آورند و 
بتوانند با فعاليت های خود به سوی موفقيت گام بردارند 
وگرنه برنامه هايی که امروز بخواهيم با ش��رايط موجود 
کش��ور تدوين کنيم و روی کاغذ بياوري��م يک جای آن 
خوب اس��ت و جای ديگرش نه. يعنی در برخی رشته ها 
و باش��گاه های کوچک و پراکنده نظير کاراته و ووش��و و 
تکواندو يا بدنس��ازی که در سطح باش��گاه های کوچک 
دارند کارشان را انجام می دهند می توانيم عملکرد نسبی و 
خوبی داشته باشيم اما اگر بخواهيم يک برنامه ريزی جامع 
برای کل ورزش کشور انجام دهيم نمی توانيم موفق باشيم 
و تلاش هايمان ابتر می ش��ود و چيزی جز پراکنده کاری 
نيس��ت. هر چند از هيچ بهتر اس��ت اما کم فايده است و 
به همين دليل هم انجام داديم. اما ما به کار پرفايده نياز 

داريم نه کم فايده.
با این وجود به نظر می رسد که برخی ناکامی ها 
به دلیل تغییرات متعدد مدیریتی است. یعنی 
هر مدیری به انجام برنامه و کارهای خود اصرار 

دارد یا ریختن برنامه های میان مدت 5-4 ساله 
که مدیر بع�دی هرگز در ادامه مس�یر آن گام 

برنمی دارد.
تقريباً می توانم بگويم که ما به آن معنا برنامه چهار، پنج 
ساله هم نياز نداريم. يعنی در سازمان تربيت بدنی قبل و 
وزارت ورزش بعد برنامه ای برای کار نداشتيم و الان هم به 
نظرم هيچ برنامه ای وجود ندارد و آنچه شاهدش هستيم، 
تلاش های پراکنده مربيانی اس��ت که بعض��اً در مدارس 
کار می کنند يا مس��ابقاتی اس��ت که همه به عنوان يک 
مجموعه و برنامه مطرح می ش��ود اما در واقع هيچ کدام 
ابزارها و پيگيری های لازم را ندارند که  بتوان به صورت 
يک سيس��تم جامع مطرح کرد که هم��ه پايبند اجرای 
آن باش��ند. در واقع می خواهم اينطور بگويم که ما حتی 
شاهد برنامه ريزی های سه يا چهار س��اله يک مدير هم 
نبوده ايم و تنها مديرانی بودند که آمده اند آشنا بشوند و 
ببينند داستان چيست و بعد هم دوره شان تمام می شود 

و می روند؛ همين و بس.
با توجه به اینکه هم سابقه مدیریت داشته اید 
و هم برنامه ریزی برای موفقیت، فکر می کنید 
اگر امروز بخواهیم گامی در این راستا برداریم 

با شرایط موجود چه باید کرد؟
اگر بخواهيم ي��ک برنامه ريزی جامع ب��رای ورزش کل 
کشور انجام دهيم بايد اول از همه اصول پايه ها را رعايت 
کنيم و در غي��ر اين صورت بيش��تر از آن چيزی که قبلًا 
انجام داديم، نمی توانيم انجام دهيم. اما اگر قصدی برای 
برنامه ريزی داشته باشيم بايد چند سرفصل را پی بگيريم 
که از جمله آن پايه گذاری ليگ سراس��ری در 14 رشته 
است که می تواند در سراسر کشور انگيزه ايجاد کند. در 
واقع مسابقات سراسری ليگ يعنی ايجاد انگيزه و هيجان؛ 
چراکه ورزشکاران بايد در کوران مسابقات ساخته شوند و 
اينطور نيست که ما يک تعدادی را تمرين بدهيم و بگوييم 
شما ورزشکاران خوبی هستيد. دامنه ورزش بايد وسعت 
پيدا کند و دامنه ورزش را قبل از هر چيز در مدارس بايد 
وسعت دهيم. با آموزش به دانش آموزان و پايه ها؛ چراکه 
در اين صورت آنقدر علاقه مند پيدا می شود که می توان به 

سادگی استعداديابی کرد و آنها را پرورش داد.
اما نوع نگاه مدی�ران برای پیش�برد اهداف و 
میراث گذش�تگان که به موفقیت ورزش ختم 

می شود نیز شرط است.
بله، مسئله مهم حضور مديران دلسوز، کاربلد و توانمند در 
ورزش است نه مديری که تنها  جلوی پای خود را می بيند. 
برای نمونه چرا بايد بعد از ما، کارهايی که انجام می ش��د 
تعطيل ش��ود؟ آموزش مربيان نه بودجه ای لازم داشت و 
نه هزينه ای، وقتی همه دانشگاه ها کمک می کردند و هم 
متخصصان و هم مربيان سرکلاس می رفتند و به دانشی 
که داشتند اضافه می شود. اما تعطيل شد؛ چراکه علاقه ای 
برای دنبال شدن نداش��ت و به همين دليل هم هست که 
می گويم برنامه ای وجود ندارد. مديران بايد همه ايران را 
به يک چشم نگاه کنند. مديران ما در ورزش استان ها بايد 
خودشان وزيری باشند برای خودشان و حقيقتاً بايد آنقدر 
اختيار و روش کار سهل به آنها داد که بتوانند با همکاری 
هيئت ها قدم های مثبت بردارن��د و برنامه های هدفدار را 
دنبال کنند اما واقعيت اين اس��ت که يک عده دارند برای 
خودشان کار می کنند. بايد در اين راه عشق به کار داشت. 
عشق به ايران داشت. عشق به تک تک جوانان سراسر کشور 
داشت و هر کدام از اينها که در وجود مديران نباشد معلوم 

است که کارش اثری ندارد.
با این وجود اما فدراسیون کشتی برنامه ریزی 
8ساله ای برای نتیجه گیری در دو المپیک بعدی 

کرد  و این می تواند اتفاق خوبی باشد.
من برنامه فدراس��يون کش��تی را نديدم که تحليل خود 
را در خصوص آن ادامه دهم اما همي��ن اندازه بگويم که 
برنامه ريزی دانش��گاهی تا زمانی که ش��رايط و اصول 
کار فراهم نباشد، نمی تواند جواب دهد. البته به نظر 
بنده. اما روی حرف های خود دبير صحبت می کنم 
که گفته بود زمان ما يک ميليون کشتی گير بود 
و الان 40 هزار نفر! دبير قب��ل از هر چيز بايد در 
راس��تای اصلاح اين مش��کل قدم بردارد. بايد 
انگيزه ايجاد کند. انگيزه چطور ايجاد می شود؟ 
با برگزاری يک ليگ سراسری شامل 16 تيم از 16 
استان و سراسر کش��ور و اگر در اين امر موفق بود، يقيناً 
می تواند به هدفش برسد چون ليگ جدا از ايجاد هيجان و 
رقابت، ايجادکننده انگيزه نيز است. اما برگزاری يک ليگ 
متمرکز با چهار تيم که ليگ نيست و تا وقتی ليگی پويا 
و پربار نداشته باشيم نمی توانيم انتظاری برای موفقيت 

داشته باشيم.

بدون توجه به مدارس امکان برنامه ریزی نیست  کشتی چراغ »برنامه« را در ورزش روشن می کند

آسیب شناسی نداشتن  برنامه ریزی بلندمدت براي ورزش 
در گفت وگوی »جوان« با مصطفي هاشمی طبا، رئیس سابق کمیته ملي المپیک

نگاهي به سند راهبردی فدراسیون کشتی برای قهرمانی در المپیک
 در گفت وگو با امیر ثامنی از تدوین کنندگان برنامه 8 ساله

یک�ي از ویژگي های�ي ک�ه ای�ن 
برنامه دارد، پژوهش محور بودن 
آن اس�ت ک�ه خیلي ه�ا درگیر 
تنظی�م آن بودند. ح�دود 10 نفر 
از بچه ه�اي دانش�گاه ش�ریف 
و کارشناس�ان س�ازمان برنامه و 
بودجه و حوزه هاي مختلف مانند 
برنامه ریزي راهبردي و  اقتصاد  در 
تدوین این سند همکاري کردند

اگر بخواهیم یک برنامه ریزی 
جامع برای ورزش کل کش�ور 
انج�ام دهیم بای�د اول از همه 
اصول پایه ه�ا را رعایت کنیم 
و در غی�ر این صورت بیش�تر 
از آن چی�زی ک�ه قب�لًا انجام 
دادی�م، نمی توانی�م انج�ام 
دهی�م. ام�ا اگر قص�دی برای 
برنامه ریزی داشته باشیم باید 
چند س�رفصل را پی بگیریم


